
Report de la Junta

Salutació

Aquesta és la primera ocasió que té la nova Jun-
ta Directiva d’adreçar-se als socis a través de
la revista SCM/Not́ıcies. Ho farem en aquesta
breu salutació i també en el Report de la Junta
i en unes altres anàlisis més a fons de les ĺınies
d’actuació de la SCM en els propers anys.

La Junta va ser escollida el 20 de juny de
2002 i es va ampliar als deu membres actuals el
17 de setembre. En aquesta mateixa data es va
aprovar la composició dels tres nous comitès i
el 12 de desembre es va afegir al Comitè d’En-
senyament un membre més, Josep Sales Ruf́ı, a
proposta de la FEEMCAT. Amb aquesta nova
estructura de funcionament, la SCM vol conso-
lidar les importants iniciatives dels equips ante-
riors (l’Olimṕıada, les proves Cangur, la Troba-

da, el Butllet́ı, el SCM/Not́ıcies, la web, etc.) i
obrir noves vies de debat, de col.laboració i d’in-
fluència.

Entenem que els dos reptes més grans que
té ara la SCM són aconseguir prou veu en la
programació educativa catalana i posicionar-se
on li correspon a dins i a fora de l’Estat. In-
tentarem trobar un punt d’equilibri que ens
permeti defensar plenament la identitat cata-
lana i alhora actuar com una societat d’alt
nivell, preparada per treballar conjuntament
amb les altres societats matemàtiques del món.
Les circumstàncies en aquests moments sem-
blen proṕıcies per fer-ho i caldrà saber encertar
les decisions. D’idees ja n’han sortit de moltes
veus. El nostre agräıment a totes elles.

Carles Casacuberta
President de la SCM
En nom de la Junta

Report de la Junta

La nova Junta va començar les reunions el pas-
sat dia 17 de setembre. En aquesta reunió els
membres elegits a l’Assemblea del 20 de juny
van nomenar els vocals que completen la Jun-
ta, i es van nomenar també els membres dels
comitès Cient́ıfic i d’Ensenyament (en trobareu
els noms més endavant). Esperem que aques-
ta estructura en comitès, que fonamentalment
hauria de treballar per correu electrònic, farà
arribar el debat sobre els afers més interessants
a un grup més significatiu de socis. No cal dir,
però, que l’opinió de tots els socis serà sem-
pre benvinguda, i de fet el que ens agradaria és
sentir-ne més sovint i de més variades.

Algunes de les activitats de la Societat estan
sòlidament establertes i afortunadament la Jun-
ta només n’ha de fer un seguiment periòdic (i
prendre algunes decisions concretes). És el cas
de l’Olimṕıada Matemàtica i de les proves Can-
gur. Els seus responsables, Josep Grané i An-
toni Gomà, respectivament, us en parlen en un
altre lloc d’aquest Not́ıcies. Val la pena desta-

car aqúı que aquestes activitats representen en
realitat una feinada impressionant, resolta amb
extraordinària eficàcia per aquests companys;
per exemple, des de l’octubre passat la pàgina
web www.cangur.org funciona com un portal
per als diferents concursos i d’altres activitats
matemàtiques per a secundària de la Societat (i
amb un enllaç a les de la FEEMCAT). A aques-
tes activitats enguany s’ha afegit la col.labora-
ció amb la Real Sociedad Matemática Española
(RSME) per a organitzar una prova a Barce-
lona de l’≪Olimpiada Iberoamericana de Ma-
temática Universitaria≫, un concurs promogut
des de Sud-amèrica adreçat a estudiants uni-
versitaris de qualsevol curs i carrera. La Junta
també ha anat seguint la feina del tresorer, Jo-
an Carles Artés, per a implantar un nou siste-
ma comptable informatitzat, que esperem que
permetrà fer un seguiment dels ingressos, des-
peses i cost real de cadascuna de les nostres
activitats. Aquesta tasca encara no està acaba-
da, però ja sembla clar que, tècnicament, estem
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en números vermells, i caldrà prendre mesures
en un futur proper. I ja que parlem de diners:
la Junta ha debatut en diverses sessions com
s’ha d’administrar i quin ús s’ha de donar al
resultat econòmic del 3ecm, un important ro-
manent positiu que la societat organitzadora,
en dissoldre’s, va transferir a la SCM. A banda
de permetre dur a terme alguna activitat con-
creta de la Societat (com la dotació d’un pre-
mi per a treballs didàctics en matemàtica dins
de la fira ≪F́ısica en acción≫ d’enguany), s’han
pensat d’altres iniciatives en suport de les ac-
tivitats de la comunitat matemàtica catalana.
Probablement, quan llegiu aquest report alguna
d’aquestes iniciatives ja haurà sortit a la llum.

Entre els afers més importants que es trac-
ten a les reunions de la Junta hi ha tots els que
tenen a veure amb les relacions més o menys for-
mals amb la comunitat matemàtica. Per exem-
ple, la nostra representació al Comitè espanyol
de la Unió Matemàtica Internacional, on tenim
dos llocs (una quarta part del total), ha que-
dat formada des del 12 de desembre pel presi-
dent, Carles Casacuberta, i Marta Sanz; men-
tre que Llúıs Bibiloni segueix com a represen-
tant al subcomitè espanyol del Comitè Inter-
nacional per a l’Ensenyament Matemàtic (IC-
MI). La participació en aquests dos organismes
és particularment important; en el segon cas,
ens permetrà assegurar una bona participació
catalana en el Congrés Internacional d’Educa-
ció Matemàtica de Copenhaguen (2004), i en
el primer, cal tenir en compte que aquell Co-
mitè és l’encarregat d’organitzar el Congrés In-
ternacional de Matemàtics de 2006, que es farà
a Madrid. El primer congrés es va celebrar el
1897 a Züric, i a partir del 1900 se celebra cada
quatre anys. Té un gran ressò dins de la comu-
nitat matemàtica i fins i tot en els mitjans de
comunicació; la Societat intervindrà en alguns

aspectes de l’organització. En la mateixa ĺınia
d’obrir vies de col.laboració es va convidar el
president de la RSME i de l’esmentat Comitè
espanyol, Carlos Andradas, a parlar en el nos-
tre acte d’inauguració de curs, que va tenir lloc
el passat 24 d’octubre.

La projecció exterior de la comunitat ma-
temàtica catalana és un dels nostres actius, i
al mateix temps un dels nostres reptes més im-
portants. La Junta no vol oblidar, però, que cal
també vetllar per la cohesió d’aquesta comu-
nitat i per la seva integració en l’entorn més
proper, és a dir, la societat catalana. Tots dos
aspectes estan fets de relacions i lligams per-
sonals i institucionals de caire divers, que cal
preservar i nodrir sempre que siguin positius
per a la nostra comunitat, i, si s’escau, incorpo-
rar noves formes de relació. La Junta ha reprès
amb molt d’interès les relacions amb la Federa-
ció d’Entitats per a l’Ensenyament de les Ma-
temàtiques de Catalunya (FEEMCAT); en Jo-
an Gómez, el seu president, i en Josep Sales for-
men part del nostre Comitè d’Ensenyament, i
s’ha acordat d’impulsar la coordinació d’activi-
tats, i de publicacions. Per exemple, per l’acord
de reciprocitat que es va signar entre ambdues
societats l’any 2001, els socis d’una d’aquestes
poden rebre les publicacions de l’altra per un
preu mòdic; i es farà un esforç per difondre les
activitats de cada societat a través dels òrgans
de l’altra.

La Junta també ha parlat d’altres tasques
que esperem que donaran fruit a mig termini,
com per exemple: renovació de les pàgines web
de la Societat, canvi de format de la Troba-
da Matemàtica, renovació de les publicacions,
campanyes de captació de socis i d’actualització
de dades, etc. Esperem poder informar-vos-en
en el proper número del Not́ıcies.

Josep Maria Font
Secretari de la Junta
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